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BRMG.KS-IX.0012.11.2016 
 

PROTOKÓŁ Nr 26-11/2016 
 
Z posiedzenia Komisji Sportu Rady Miasta Gdańska, które odbyło się w 
dniu 14 grudnia 2016 roku, a rozpoczęło o godz.16:00 w sali nr 003 w 
Nowym Ratuszu przy ul. Wały Jagiellońskie 1 w Gdańsku. 
 

Obecni: według załączonych list obecności, które stanowią załączniki nr 1 i 2 do 
protokołu. 
 

Na stan 5 (pięciu) członków Komisji, w posiedzeniu uczestniczyło 5 (pięć) 
osób, czyli było quorum do podejmowania prawomocnych decyzji. 
 

Posiedzeniu przewodniczył Radny Mirosław Zdanowicz – 
Przewodniczący Komisji Sportu Rady Miasta Gdańska. 
 

Po otwarciu 26 posiedzenia Komisji, stwierdził quorum, powitał zebranych i 
poinformował, że porządek obrad został, w terminie regulaminowym, wysłany do 
radnych drogą elektroniczną. Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 
 
 
 
 

1. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę 
w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta 
Gdańska – druk nr 924 – w zakresie działania Komisji. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 

 

2. Opiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę 
w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2016 rok – druk nr 925 – 
w zakresie działania Komisji. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

3. Przyszłość szermierki w Gdańsku. 
Przedstawiają: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska, zaproszeni goście: Pan Ryszard 
Sobczak  

 

4. Najstarsza siłownia w mieście Gdańsku (siłownia „Portowiec” 
mieszcząca się w dawnym Morskim Domu Kultury w Nowym Porcie). 
Możliwości wsparcia. 
Przedstawiają: Radny Łukasz Hamadyk – członek Komisji, Przedstawiciele Prezydenta Miasta 
Gdańska  
 

5. Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja. 
 
Następnie Przewodniczący powiedział, że do Komisji został skierowany do 
zaopiniowania projekt uchwały w sprawie wykazu wydatków, które nie wygasają 
z upływem roku budżetowego 2016 – druk nr 928 i poddał pod głosowanie 
wprowadzenie powyższego projektu uchwały do porządku posiedzenia i omawiania 
go w pkt 2A.                    
 
Głosowanie: 
3 „za” - jednogłośnie 
 
Następnie przystąpiono do omawiania pkt 1. 
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PUNKT  - 1 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 
sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – 
druk nr 924 – w zakresie działania Komisji.  
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
19 grudnia 2016 r. – BRMG-S.0006.372.2016) 
 
Pani Maria Wojnarowska – Kierownik Referatu Planowania Budżetowego w 
Wydziale Budżetu Miasta i Podatków powiedziała, że w niniejszym projekcie 
uchwały jest brak zmian w zakresie działania Komisji.  
 

USTALENIA KOMISJI – ODSTĄPIENIE OD OPINIOWANIA                   
 
W związku z powyższym Komisja Sportu przez aklamację przyjęła projekt uchwały 
do akceptującej wiadomości i jednocześnie, z uwagi na brak zmian w zakresie 
działania Komisji, odstąpiła od jego opiniowania.  
 

PUNKT  - 2 
 
Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 
sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2016 rok – druk nr 925 - w 
zakresie działania Komisji.  
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
19 grudnia 2016 r. – BRMG-S.0006.373.2016) 
 
Pani Maria Wojnarowska – Kierownik Referatu Planowania Budżetowego w 
Wydziale Budżetu Miasta i Podatków powiedziała, że w niniejszym projekcie 
uchwały jest brak zmian w zakresie działania Komisji.  
 

USTALENIA KOMISJI – ODSTĄPIENIE OD OPINIOWANIA                   
 
W związku z powyższym Komisja Sportu przez aklamację przyjęła projekt uchwały 
do akceptującej wiadomości i jednocześnie, z uwagi na brak zmian w zakresie 
działania Komisji, odstąpiła od jego opiniowania.  
 

PUNKT  - 2A 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie wykazu 
wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego 2016 – druk nr 
928. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
19 grudnia 2016 r. – BRMG-S.0006.376.2016) 
 
Pani Maria Wojnarowska – Kierownik Referatu Planowania Budżetowego w 
Wydziale Budżetu Miasta i Podatków, w imieniu wnioskodawcy, przedstawiła 
projekt uchwały. 
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Przewodniczący Mirosław Zdanowicz podziękował za przedstawienie projektu 
uchwały. 
 
Radny Mariusz Andrzejczak – członek Komisji    
Chciałbym skorzystać z obecności, bo może pan dyrektor będzie więcej wiedział, 
bo tam już były kary naliczane, ale rozumiem, że wykonawca nie dał rady 
kompletnie, trzeba było go wyrzucić, a w jakim procencie jest zaawansowany teraz 
ten basen? Czy już jest protokół jakiś zdawczy tego?  
 
Pan Leszek Paszkowski – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Gdańsku 
Tą inwestycję realizuje Dyrekcja Rozbudowy Miasta Gdańska. My jesteśmy 
przyszłym użytkownikiem i administratorem obiektu. Z informacji, które posiadam i 
sam zresztą odwiedzam pływalnię to oceniam stan zaawansowania na poziomie 
85%. Na pewno perspektywa luty jest możliwa, ale mało realna, żeby to otworzyć. 
Takie jest moje zdanie. Wprowadzenie nowego wykonawcy będzie się wiązać z 
inwentaryzacją tego, co zostało wykonane i to komplikuje sytuację. Wiem, że 
Dyrekcja Rozbudowy Miasta Gdańska podejmowała próby dokończenia inwestycji z 
podwykonawcami, ale widać one spełzły na niczym. Nie znam szczegółów, ale fakty 
są takie, o których wspomniała pani dyrektor, że umowa została rozwiązana i 
budowa będzie dokończona przez inne firmy.    
 
Radny Mariusz Andrzejczak – członek Komisji    
Rozumiem. Dziękuję.  
 
Pani Maria Wojnarowska – Kierownik Referatu Planowania Budżetowego w 
Wydziale Budżetu Miasta i Podatków 
Chciałabym tylko dodać, że termin realizacji w tej uchwale wyznaczono na 31 
marzec, czyli myślę, że takie przyspieszenie dość duże może być spodziewane.  
 
Następnie z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji, przewodniczący poddał pod 
głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały zawartego w 
druku nr 928. 
 

USTALENIA KOMISJI – OPINIA                   
 
Komisja Sportu Rady Miasta Gdańska, po wysłuchaniu informacji i wyjaśnień 
przekazanych przez Panią Marię Wojnarowską – Kierownika Referatu Planowania 
Budżetowego w Wydziale Budżetu Miasta i Podatków, przedstawiciela 
wnioskodawcy, w wyniku przeprowadzonego głosowania, jednogłośnie - 3 głosami 
za, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w 
druku nr 928. (Opinia nr 26-11/47-17/2016). 
 

PUNKT  - 3 
 

Przyszłość szermierki w Gdańsku. 
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji 
Pozwoliłem sobie zaprosić pana Ryszarda Sobczaka, ponieważ mam dookoła 
sygnały, dzwonią do mnie ludzie i zadają różnego rodzaju pytania. Mają jakieś 
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argumenty, na które nie bardzo mogę odpowiedzieć, bo szczegółów nie znam, 
dlatego chciałbym, żeby to wyjaśnić w takim gronie przynajmniej na początek, 
jeżeli to miałoby mieć dalszy bieg, to przynajmniej żebyśmy podjęli jakieś decyzje.  
Sprawa generalnie dotyczy i to jest podnoszone: 
brak absolutnie i totalna zapaść w szermierce kobiet, że ostatnio w 2012 Karolina 
Chlewińska bez sukcesów w Londynie. W RIO nie było ani jednej Gdańskiej 
zawodniczki. Ostatni międzynarodowy turniej i brązowy medal Małgorzaty 
Wojtkowiak na Mistrzostwach Europy w 2008. Ostatnie Mistrzostwa Polski czerwiec 
najlepsza z Gdańszczanek Magdalena Knop była 7. Na ostatnich zawodach Pucharu 
Polski w Bursztynowym Florecie w Gdańsku nie było ani jednej Gdańszczanki w 
finałowej 8. Obecnie w Klubie Sietom niemal brakuje seniorek, ponieważ skończyły 
karierę, albo odeszły do innych klubów. To się trochę odbija rykoszetem takie 
pytanie nawet Prezydenta jak to jest dajemy stypendia i nagle dziewczyny 
uciekają. Jeszcze się dowiedziałem z innej strony, nasza sztandarowa Sylwia 
Gruchała, która jeszcze się trzymała tego Gdańska dopóki nie miała Fizjologii 
Sportu, zdała i nagle zniknęła z Gdańska.  
Mężczyźni odnoszą sukcesy tylko w Polsce. Na ostatnich Mistrzostwach Polski zajęli 
cztery czołowe miejsca, nie przekłada to się jednak na sukcesy międzynarodowe. 
Ostatni medal srebrny na Mistrzostwach Europy w 2013 r. zdobyli w zawodach 
drużynowych Radosław Glonek i Paweł Kawiecki. W zawodach Pucharu Świata 
gdańscy floreciści rzadko mieszczą się wśród czołowych 32 zawodników. Są 
zastrzeżenia do kadry trenerskiej. Dwóch wyjechało. Na dzisiaj jeden wrócił. 
Wyjechał Adam Kaszubowski Egipt, Stany, natomiast Szymański wiem, że wrócił i 
jest na miejscu, ale przy rządzącym w klubie Longienie Szmicie nie mieli szans na 
rozwój. Rodzice młodych zawodników i zawodniczek twierdzą, że … przepraszam, 
to nie są moje słowa, ale muszę powiedzieć, że fechmistrz Szmit ma kłopoty 
osobowościowe. Dlatego panie Ryszardzie chciałbym, żeby pan odpowiedział. Ilość 
nie idzie w jakość. Liczba trenujących dzieci i młodzieży od kilku lat utrzymuje się 
na podobnym wysokim poziomie, ale na zawodach zajmują odległe miejsca. To 
kolos na glinianych nogach. Jeżeli chodzi o sprawy organizacyjne brak 
przedstawiciela szefa sekcji klubu Sietom w zarządzie AZS AWFiS. To może 
znaczyć, że uczelnia przywiązuje coraz mniejsze znaczenie do szermierki. 
Niewykorzystanie koniunktury. Organizatorzy od wielu lat w Gdańskim Turnieju 
Grand Prix Dworu Artusa jest właściwie dla zawodnicze z zagranicy. Polki w tym 
Gdańszczanki nie odniosły na nim żadnych sukcesów. Sukcesy skończyły się 
właściwie wtedy, gdy oddano do użytku najnowocześniejszą w Europie halę 
szermierczą przy ul. VII Dwór. Niewykorzystano mody na szermierkę jaka wtedy 
powstała.  
Czwarty punkt: od lat Prezydent Miasta Gdańska przyznawał florecistom i 
florecistkom comiesięczne miejskie stypendia. To były pieniądze wyrzucone 
delikatnie mówiąc w błoto. 
To są mniej więcej kwestie, które podnoszono, różni ludzie. Nie znam, 
przedstawiono mi się, że jest rodzicem kogoś tam.   
 
Radny Mariusz Andrzejczak – członek Komisji    
Czyli to są nieskonkretyzowane środowiska. Rozumiem, że w ramach dyżuru.  
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji 
Nie, zgłosili się do mnie jako przewodniczącego Komisji, co się robi. Może to jest za 
mało informacji. Myśmy się nie zajmowali specjalnie szermierką. Generalnie 
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zajmujemy się tym co wnosi klub czy sekcja, czy ktokolwiek wnosi to tym się 
zajmujemy, natomiast tu mi zwrócono uwagę na to. Jestem w niezręcznej sytuacji, 
ponieważ mój wnuk uprawia tą szermierkę. Proszę się nie obrazić. Ja nie chcę 
nikogo urazić, ale dla mnie jest to taka dyscyplina sportu troszkę już z okresu 
przechodzonego już. Może to jest widowiskowe, tylko, że dla fachowców, ale to 
jakoś nie ściąga ludzi. Poza tym może ja jestem nietypowy, skrzywiony innymi 
dyscyplinami i dlatego nie wtrącałem się w ogóle do mojego wnuka.  
Odebrałem te informacje nie jakby od zorganizowanej grupy, ale to tak w ciągu 
trzech, czterech tygodni miałem przynajmniej z 6, 7 telefonów i dlatego 
poprosiłem pana i te mniej więcej sprawy przedstawiłem z czym się zwracano.   
 
Radny Mariusz Andrzejczak – członek Komisji    
Panie przewodniczący mam taką uwagę, tam są też jakieś kwestie osobowościowe 
do konkretnych czy trenerów, czy nie wiem o kogo tam chodziło, żeby pan się nie 
skupiał na takich rzeczach, tylko ogólnie.   
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji 
Nie, nie. Po prostu informuję…      
 
Radny Mariusz Andrzejczak – członek Komisji    
Ale pan tam czytał, że chodzi o relację międzyludzkie, więc rozumiem, że na tym 
nie będziemy się skupiać.   
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji 
Nie.  
 
Radny Mariusz Andrzejczak – członek Komisji    
Bardziej nam chodzi dlaczego nie ma osiągnięć w tej chwili.  
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji 
Ja to zawsze zadawałem to pytanie. 
 
Radny Mariusz Andrzejczak – członek Komisji    
Dużo jest uwag personalnych. Kim jest ten pan Szmit? 
 
Pan Ryszard Sobczak – Prezes Sekcji Szermierczej Sietom AZS-AWFiS Gdańsk 
Jest fechtmistrzem, jest autorem ze 30 medali olimpijskich, Mistrzostw Świata i 
Mistrzostw Europy.  
Bardzo dziękuję za zaproszenie i, że mogę, zwłaszcza wobec takich informacji jak 
do pana przewodniczącego i do państwa radnych też dociera gro z tych informacji, 
że mogę zabrać głos. Zanim przejdę krótko, do tej prezentacji, jak pan prosił też, 
żeby pokazać ogólne informacje starałem się zawrzeć. Zanim przejdę do 
prezentacji to chciałem tylko w paru słowach odnieść się do tego co pan 
przewodniczący Mirosław Zdanowicz powiedział. Rzeczywiście te wypowiedzi są 
bardzo powiedziałbym krytyczne, surowe, i chyba niesprawiedliwe, bo trzeba tu 
rozdzielić dwie rzeczy, że cała gdańska szermierka od `68 roku, bo wtedy się 
pojawiły pierwsze klasy sportowe, oparta jest na szkole sportowej 70 popularnie 
zwaną Gdańską Szkołą Floretu. Ja akurat jako działacz społeczny staram się mocno 
pilnować, ponieważ cały nabór, cały początek, całe wychowanie do sportu zaczyna 
się w tej szkole i trzy razy w ciągu roku szkolnego środowisko szkolne z trenerami i 
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z działaczami organizuje zebranie z rodzicami klas sportowych i staramy się na 
bieżąco o tych wszystkich sprawach rozmawiać. Na pewno w miarę możliwości 
staramy się słuchać i wprowadzać w życie wnioski, które wynikają, bo potknięć 
może być zawsze dużo, niemniej jednak jeżeli chodzi o przysłuchiwanie się, jeżeli 
chodzi o prowadzenie klas, czy młodych ludzi, potem wychowanie do tego sportu 
już wyczynowego to wydaje mi się, że staramy się robić to jak najlepiej i tutaj 
pokażę informacje, które też ma na co dzień Biuro ds. Sportu, które pokażą, że 
fundament, że podstawa tej szermierki gdańskiej jest po pierwsze mocna, a po 
drugie kluczowa w ogóle dla polskiego floretu i dla polskiej szermierki. Jeżeli 
chodzi o sam nadzór nad szkoleniem od 2013 roku, bo wcześniej była Rada 
Trenerów, jest sztab szkoleniowy we florecie kobiet, we florecie mężczyzn. 
Wszystkie plany są omawiane gremialnie. Nie jest tak, że Longin Szmit, bo oprócz 
niego pracuje jeszcze bardziej utytułowany fechmistrz pan Bagiński i jeszcze 
pracują trenerzy młodego pokolenia i w tym sztabie we florecie kobiet to są cztery 
osoby, a we florecie mężczyzn jest ich pięć. Oczywiście, że na linii trener 
pracujący z grupą zdarzają się nieporozumienia. Nie zawsze można je łatwo 
wyprowadzić na prostą i zrobić jakiś postęp, ale na pewno przykładamy się do tego 
ile możemy, chociaż na pewno część rodziców, bo tak mi się wydaje, że cześć 
rodziców uczniów może być niezadowolona. Jeszcze zanim przejdę do materiału, 
trzeba też zwrócić uwagę, że w sportach walki w Polsce w tej kadencji olimpijskiej 
2013 – 2016 na pewno następuje i zmiana pokoleniowa i zmiana systemowa. Widać, 
że w sportach walki, a mieliśmy spotkanie z przedstawicielami Ministerstwa w 
poprzednim rządzie i w tym, na pewno widać, że trzeba przyjąć nowy model 
szkolenia centralnego, bo sporty walki, dotyczy to też judo, zapasów, szermierki 
też są na tyle specyficzne, że wymagają, do tej pory one były troszeczkę na 
marginesie zainteresowania. To jest sport, gdzie nie można bazować na jednym 
zawodniku, musi być grupa i trzeba tą grupę prowadzić przez kilka ładnych lat, 
ponieważ do końca nie wiadomo też jaka reprezentacja wyłoni się na tą kluczową 
imprezę czy na Mistrzostwa świata czy na Igrzyska Olimpijskie. Jeżeli chodzi o tych 
trenerów, którzy np. wyemigrowali od nas to też jest pewien paradoks. Gdańsk ma 
myśl szkoleniową, która przyniosła bardzo wiele wyników i dalej będzie przynosić i 
paradoksalnie ci trenerzy, którzy u nas się wychowali, którzy doszli do osiągnięć 
międzynarodowych, tak jak Kaszubowski czy Szymański i też dzięki wsparciu 
grantowego Urzędu Miasta i radnych. U nas, mogę powiedzieć to odpowiedzialnie, 
na pewno zarobki trenerów są lepsze niż średnia krajowa w szermierce w branży, 
ale żaden w Polsce, nawet Związek, bo próbował zatrzymać Kaszubowskiego czy 
Szymańskiego, nie jest w stanie konkurować z takimi propozycjami, gdzie trener 
dostaje sześciokrotność, siedmiokrotność tego co ma tutaj miesięcznie plus jeszcze 
całe utrzymanie socjalne i wszystkie rzeczy załatwione. To jest duży problem i 
mam nadzieję, że takie rzeczy się już nie pojawią, bo ci młodzi trenerzy już 
dorośli, mają wyniki, ci kolejni, ale takiego zagrożenia nigdy nie można wykluczyć. 
Paradoksalnie mają dobry warsztat. Tu się nauczyli tej pracy. Mają pierwsze 
medale Mistrzostw Świata i Europy, przychodzą propozycje, a może byście nie 
spróbowali? Myśmy też próbowali Kaszubowskiego, który zakończył kontrakt w 
Egipcie spróbowaliśmy go ściągnąć, ale przyszła propozycja z Uniwersytetu z San 
Hose, wiem jakie tam są warunki, bo znam te realia. Po prostu nie mamy szans. 
Bardzo żałujemy. Idą następni trenerzy. Ja o tym za chwilę jeszcze powiem. W tym 
ciągu szkolenia, który jest i pokażę też jak Gdańsk się ma na mapie i jak Gdańsk 
niezawodowo stoi z młodzieżą. Tutaj konkluzją zakończę przy prezentacji, że 
zaczęła się nowa kadencja Polskiego Związku, mówiłem o tej refleksji, że ten 
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model treningu, który w tym czteroleciu był ni to centralny, ni to klubowy i trzeba 
wszystkie sporty walki, szermierka na pewno musi zmienić podejście i bardziej 
doprecyzować ścieżkę finansowania, ścieżkę szkolenia. To na pewno gdańszczanie 
tym są przede wszystkim zainteresowani i powinni być jednym z głównych 
beneficjentów takiego modelu, żeby skoncentrować środki na największych 
talentach.   
 

Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji 
Mam jeszcze takie pytanie, bo pan powiedział, że jest cała masa młodych 
trenerów. Czy ci trenerzy mają uprawniania trenerskie? Nie instruktorskie tylko 
trenerskie?        
 

Pan Ryszard Sobczak – Prezes Sekcji Szermierczej Sietom AZS-AWFiS Gdańsk 
Tak. Mają uprawnienia. Skończyli wyższe studia.  Dzisiaj najważniejsza ścieżka 
kariery zaczyna się od szkoły. Oni dzisiaj nie mogliby klas sportowych prowadzić.   
 

Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji 
Z tych rozmów, o których mówiłem przewijało się, że jak są młodzi to mają 
warunki i jadą, jadą i nagle to się kończy i wchodzi wiek juniora starszego i 
zaczynają się kłopoty. Ale tą bazę, którą miasto zbudowało, miasto wyłożyło masę 
pieniędzy.  
 

Pan Ryszard Sobczak – Prezes Sekcji Szermierczej Sietom AZS-AWFiS Gdańsk 
Prezentacja: 
Mówiłem o tym, że od lat tą podstawą, tą piramidą jest sportowa szkoła i 
zainteresowanie szermierką jest w ostatnich latach zwłaszcza bardzo duże. Te 
statystyki za ostatnie lata nawet pokazały, że 70 potem uczniów chodzących do 
Zespołu Kształcenia, bo od reformy jest to ZKPiG 26, to ponad 60% uczniów jest 
spoza rejonu. Zainteresowanie szkołą jest bardzo duże, bo myślę szermierka też się 
stała modna, a poza tym szkoła ma i to też nie jest bez znaczenia, szkoła ma 
bardzo dobre wyniki w nauce. Test gimnazjalny np. z matematyki, gdzie jest 
gimnazjum sportowe, nie poruszam sprawy reformy już teraz, ale po prostu pisze 
test z matematyki w trójce gimnazjów gdańskich publicznych, a to jest gimnazjum 
tylko sportowe szermiercze. To jest też magnez, który rodziców na pewno 
popycha. Do tego stopnia było dużo chętnych, że teraz w tym roku 2016/2017 są 
dwie klasy sportowe, bo tyle dość dobrej młodzieży się zgłosiło, żeby uprawiać 
sport.   

GDAŃSKA SZKOŁA FLORETU
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Ta młodzież po południu w zależności od wieku, w jakim jest, uczęszcza na zajęcia 
popołudniowe prowadzone w ramach Uczniowskiego Klubu Sportowego Atena. Tam 
ci zawodnicy reprezentują do lat 17 właśnie barwy UKS-u. Jeżeli chodzi o taką 
ministerialną punktację sportu dzieci i młodzieży to nie przygotowałem tu 
dokładnych danych, ale na pewno to będzie widoczne w rankingu, który też zawsze 
prowadzi Biuro Prezydenta ds. Sportu i pan dyrektor Trojanowski. To będzie widać, 
bo to był rok jeden z lepszych jeśli chodzi o UKS w tej ministerialnej punktacji.  
Piętro wyżej jest Fundacja Gdańska Szkoła Floretu, gdzie z uwagi na kurczące się 
fundusze w AZS-ie w ramach projektu ministerialnego, potem jeszcze o tym 
powiem, bo sekcje sportowe w AZS AWFiS Gdańsk generalnie szkolą z pieniędzy 
ministerialnych w ramach Akademickiego Centrum Szkolenia Sportowego i dla 
przykładu w takiej sekcji w AZS-ie to mniej więcej wygląda tak, że jeżeli policzyć 
koszty szkolenia czyli plan, starty i obozy, sprzęt oraz wynagrodzenia trenerów to 
mniej więcej w budżecie sekcji jak nasza szermierka to jest ok. 30% to są środki 
miejskie, dwadzieścia parę ministerialne, i ok. 50% środków własnych sekcji. Taka 
jest struktura budżetu jeżeli chodzi o sekcję szermierczą AZS-u. 
Właśnie jesteśmy w tej piramidzie już na samej górze. Zawodnicy od studiów 
przechodzą do AZS-u i w ramach Akademickiego Centrum Szkolenia Sportowego to 
jest projekt ministerialny realizowany przez sekcję w AZS-ach w całej Polsce i te 
pieniądze są przyznawane do AZS-ów na podstawie ich wyników ogólnopolskich i 
międzynarodowych.       
 

SYSTEM  SZKOLENIOWY

AZS-ACSS (młodziezowiec,senior)

Fundacja GSF (junior)

UKS Atena (do kat.junior młodszy)

SPORTOWA  SZKOŁA (ZKPiG26)

 
 

Gdzie jest Gdańsk na terenie Polski? Najprostszy taki wskaźnik, który można 
przyjąć to we florecie w całej szermierce ogólnopolskie rozgrywa się w 5 
kategoriach Mistrzostwa Polski: do lat 14, 17, 20, 23, i seniorów i w tej puli do 
zdobycia jest łącznie przez wszystkie klubu w całym kraju 70 medali i sytuacja 
wygląda tak, że zawodnicy, a te medale są zdobyte przez mieszkańców Wrzeszcza, 
Oliwy, Zaspy. To są nasze dzieciaki Gdańskie, którzy potem urośli do tej kategorii 
młodzieżowiec i senior, to Gdańsk GSF i jeszcze dopisałem, bo jeden medal zdobył 
klub De la Salle, my zdobywamy jako Gdańska Szkoła Floretu 25 medali na 70 w 
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Polsce. To są dane za 2016 rok. Jeden dorzucam dla De la Salle i mamy 26. 
Następny klub jeżeli chodzi o szkolenie to jest AZS AWF Poznań, który zdobywa 9. 
Mniej więcej taka jest nasza siła jeżeli chodzi o dorobek własnych wychowanków. 
Potem Wrocław jest 8, UAM w Poznaniu 7, Warszawa Budowlani i dalej to już jest 
po 3, 4 medale. My mamy 26 więc to jest absolutna dominacja w ogóle, 
zdecydowana przewaga.    
  

POZYCJA  W  POLSCE
MEDALE  MP U14,U17,U20,U23,SENIOR

GSF (Gdańsk) 25 medali + 1 DLS

AZS-AWF Poznań 9

KSz Wrocławianie  8

AZS-UAM  Poznań               7

Budowlani Toruń, AZS-AWF Warszawa    po 4

UKS 5 Bydgoszcz, Kusy Szczecin                po 3

IKS Leszno, Zjednoczeni Pabianice             po 2

UKS Syrena Wwa, Warta Poznań po 1

 
 

Jeżeli chodzi o medale Mistrzostw Świata i Mistrzostw Europy. Na pewno we 
florecie kobiet jest zmiana pokoleniowa. Część dziewczyn odeszła na urlop 
macierzyński. Ta zmiana pokoleniowa dotyczy wszystkich broni, zwłaszcza 
kobiecych, w Polsce i dotyczy też nas jako Gdańska, bo na dzisiaj jeśli chodzi o 
floret kobiet po tych igrzyskach w RIO to mamy w Polsce nominalnie 
pełnoprawnych 6 seniorek, bo reszta dziewczyn przez wiele lat, które trenowały, 
albo są na urlopach macierzyńskich, albo zakończyły karierę. Gruchała jest w 
zawieszeniu, Rybicka jest na urlopie macierzyńskim, Chlewińska na urlopie 
macierzyńskim, Knop w zawieszeniu. Dwie dziewczyny od nas trenują za granicą w 
projektach  sportowo – edukacyjnych. Także ta zmiana pokoleniowa dotyczy nie 
tylko floretu kobiet, ale także szabli i szpady i też akurat nasz klub też dotknęła. 
To dotyczy dziewcząt. Jeżeli chodzi o chłopaków, na ostatnich Mistrzostwach Polski 
jeżeli chodzi o seniorów to grupa mężczyzna wygrała co się dało. Wszystkie medale 
indywidualnie, czyli 4 medale, drużynowo złoto i brąz. Więc we florecie mężczyzn 
nic więcej nie dało się zdobyć.  
Na czym opieramy optymizm? Optymizm nie tylko lokalnie, ale w nowych władzach 
Polskiego Związku wiceprezesem został ponownie ten Cezary Siess gdańszczanin, 
nasz medalista olimpijski we florecie i moja osoba też i mieliśmy teraz pierwsze 
posiedzenie zarządu w weekend. Robocze grupy będą się spotykać jeszcze przed 
świętami. W Gdańsku mamy nawet do poziomu 23 lat naprawdę zdolną młodzież, 
która się wychowała na VII Dworze w Oliwie. W tych czterech latach 2013 – 2016 
Gdańszczanie zdobyli 23 medale Mistrzostw Świata, Mistrzostw Europy, różnej 
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kategorii. W tym roku, który teraz się kończy to dwoje medalistów Gołębiowska, 
Siess, Mistrzostwa Europy U23. Dwa medale Mistrzostw Świata i Europy Anny 
Szymczak i jeszcze medal w kategorii drużynowy juniorów do lat 20. Więc te 
medale są. 
 

GDAŃSKIE  MEDALE 
MŚ i ME  lata  2013-2016 

Gdańska Szkoła  Floretu  23 medale 

2013 4 medale

2014 8 medali

2015        6 medali

2016        5 medali 

 
 

Wyzwaniem tylko są tu dla nas lokalnych działaczy i również jeżeli nie więcej dla 
działaczy centralnych jest to, żeby tą zdolną młodzież, a dzisiaj chyba 
najzdolniejsza w florecie jest u nas i we Wrocławiu, żeby tej młodzieży nie 
zmarnować, bo to są lepsze wyniki na starcie niż nawet te, które kiedyś mieli 
wybitni floreciści, którzy z Gdańska wyszli.  
 
Chciałem te informacje, które na szczęście pan przewodniczący zacytował to one o 
tyle bolą, że Gdańsk dzięki też radnym, dzięki nam, naprawdę ma ścieżkę szkolenia 
zawodników i dobrze ich szkoli. To są ludzie, których można puścić w wielki świat 
jeżeli chodzi o karierę. A jeżeli np. chodzi o rodziców uczniów, to ja biorę udział w 
tych zebraniach ze trzy razy do roku. Kiedyś jeszcze działałem w Radzie Szkoły w 
tejże szkole to wiem jak często jest sporo nieporozumień i na pewno często 
szwankuje zwykła komunikacja, że np. zawiadomienie poszło za późno na zawody, 
że może autokar się spóźnił itd. Ale uczniowie szkoły to rocznie mają trzydzieści 
kilka wyjazdów na zawody ogólnopolskie, po Europie, więc to jest naprawdę 
machina. W samym UKS Atena członków z licencjami Polskiego Związku jest ponad 
200. To jest naprawdę ogromny kombinat. Na pewno nam zależy, żebyśmy jak 
najszybciej wrócili do tych osiągnięć międzynarodowych w kategorii seniorów tak 
jak je dosyć świeżo pamiętamy.   
Krótko chciałem podsumować. Nie chciałem robić wielkiej analizy, ale na pewno na 
plus są te klasy sportowe, gdzie młodzież jest zainteresowana, gdzie na pewno ma 
szansę wyrosnąć na porządnego obywatela. Najzdolniejsi mogą zrobić karierę 
sportową. Mogą być wyposażeni w całe umiejętności, które są zaplanowane w 
programach szkolenia na podstawówkę i na gimnazjum i na pewno widać, że 
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zainteresowanie jest. Mamy też, tak jak pan wspomniał, świetną bazę, bo 
rzeczywiście mamy warunki i młodzież może szkolić się w znakomitych warunkach. 
Jest dobra myśl i trenerzy gdańscy, którzy tu się nauczyli fachu, bo jeszcze chcę 
przypomnieć, że w latach 70-tych Gdańsk na arenie Polski się w ogóle nie liczył. 
Najstarsze zawodniczki w latach 80-tych miały po 16-17 lat. Nikogo nie mieliśmy 
starszego. Pierwsze medale w latach 70-tych to w szpadzie Gdańsk zdobywał i ten 
floret, który był budowany od zera, a z początkiem lat 80-tych to po tych medalach 
widać, że to jest kluczowy, strategiczny punkt dla Polski, na mapie Polski, ale na 
pewno odgrywa też ważną rolę jeżeli chodzi o floret światowy. W tej myśli 
trenerskiej jeśli chodzi o trenerów to to co wydaje nam się z jakimś wspólnym 
wysiłkiem właśnie i miasta i już wewnętrznie patrząc, bo zmorą chyba też w 
mieście Gdańsku, ale i w całej Polsce przynajmniej w szermierce jest to, że trudno 
stworzyć klub wielopokoleniowy między trenerami dlatego, że ten młodszy nie chce 
się dogadać ze starszym, założy swój uczniowski klub itd. Nie mam danych na 
terenie Gdańska, ale np. w szermierce jest tak, że klubów przybywa, a trenerów 
nie przybywa, bo to znaczy, że te kluby pączkują i wydaje mi się, że u nas te 
szpady zostały stworzone też po to, żeby jeszcze skuteczniej ta wymiana myśli 
poszła, żeby trenerzy na zmianę robili plany, wymieniali się uwagami, tym 
bardziej, że są efekty, że każdy z tych trzech trenerów jest w innym miejscu w 
Europie na przykład.            

 

SYTUACJA 

„+”

klasy sportowe

świetna  baza

myśl trenerska

wsparcie szkolenia przez Miasto

rozwiązania na przyszłość:

indywidualizacja  - „ścieżki rozwoju” (PZS): OSSM

szermierka w rywalizacji szkół wyższych (PZS): maj 2017

 
 

Tak jak wspomniałem, mogłem też dokładne dane podać jeżeli chodzi o Uczniowski 
Klub Sportowy, ale system wspierania szkolenia, który stosuje miasto, że klub 
aplikuje, pokazuje osiągnięcia za poprzednie lata, potencjał, ilość zawodników, 
musi się wykazać wiarygodnymi danymi, że jest za to wspierany to jest 
najważniejszy fundament, że gmina robi to szybko.  
Jeżeli chodzi o ten klub AZS AWFiS to po prostu tam jest dużo nowych rzeczy. Jest 
nowa dyrekcja, nowy zarząd. Nie wiem jak to dalej się będzie układało 
szkoleniowo. Na pewno organizacyjnie np. Komisja ds. Konkursu, czyli ds. 
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Granatów jedną rzecz to dzisiaj szczególnie doceniam, że świetnie wymyśliła, że w 
grantach kluby wielosekcyjne startują jako osobne sekcje właśnie żeby się 
przyjrzeć. Nie w jednym worku jak cały klub wygląda, tylko poszczególne sekcje 
startują w takim konkursie i to jest bardzo wydaje mi się klarowne zarówno na 
etapie aplikowania jak i potem na etapie rozstrzygnięć i przyznania lub nie 
przyznania pieniędzy i to jest bardzo dobre, że z AZS-u sekcje startują osobno w 
tym konkursie.  
To na czym buduję optymizm, uważam, że on jest uzasadniony, ale to wymaga też 
ode mnie osobiście, ale też i od działaczy skupionych wokół szermierki też ciężkiej 
pracy, bo to się samo nie zrobi.  
To co wspomniałem, że to jest kwestia tylko decyzji. Na pewno Związek postawi na 
indywidualizację tych ścieżek rozwoju zawodnika, żeby one trafiały nie szerokie, 
masowe szkolenie, tylko ukierunkowanie środków na tych najlepszych i to jest 
ważne dla naszych zawodników i jest druga rzecz, o której chciałem na marginesie 
powiedzieć, że szermierka stoi przed takim wyzwaniem, że jeżeli na dłuższą metę 
Ministerstwo Sportu nie rozwiąże problemu połączenia nauki ze sportem to takie 
dyscypliny jak szermierka będą miały na tym polu połączenia nauki ze sportem 
będą miały trochę kłopotów, dlatego, że mamy taką Gdańszczankę jak Anna 
Szymczak i ona, absolwentka tej szkoły, właśnie o której mówiłem na VII Dworze i 
aktualna Mistrzyni Europy, Mistrzyni Świata i dziewczyna się dostała na medycynę. 
Skończyła dobrą gdańską szkołę, łączyła naukę ze sportem i teraz sytuacja jest taka 
jak z poprzednim takim uczniem też medalisty Mistrzostw Świata, Europy, 
stypendysta Prezydenta przez wiele lat i Krystian Rydlewski, daję przykład, bo w 
sporcie wyczynowym potem na tym poziomie są już najważniejsze jak te diamenty 
obrobić, bo nie każdy ma taki dryg. Potem już na tym etapie rzeczywiście talent 
decyduje, stąd coraz więcej w sporcie tych poszukiwań już na etapie przedszkoli 
prawie tych najzdolniejszych, ale ten Rydlewski też kilka lat temu dostał się na 
medycynę i dopiero teraz na trzecim roku wrócił do wyczynu. Już zdobył brązowy 
medal Mistrzostw Polski seniorów, ale czy on to nadrobi, widać, że trenuje, pełny 
wymiar, normalnie, ale 2 lata było łączenie z trudem tych studiów. Pierwszym 
krokiem jest przywrócenie szermierki do rywalizacji szkół wyższych i w końcu takie 
pierwsze zawody po `89 roku się odbędą w maju 2017. Co to oznacza? Że jeżeli 
szermierka będzie w punktacji szkół wyższych w Polsce to każdy dziekan, każdy 
rektor będzie jakby życzliwiej patrzył na tych wyczynowych sportowców, a dzisiaj 
jest tak, że jeżeli sportowiec połączy nie tylko w szermierce naukę ze sportem to 
tylko zależy od poglądów dziekana czy rektora.  
Chciałem zapewnić państwa, że to, że mamy świetne warunki, że jest ta szkoła z 
taką tradycją, i że tyle zdolnej młodzieży to mogę zapewnić, że ci działacze 
skupieni i z oddaniem, którzy pracują chcą, żeby tego potencjału nie zmarnować i 
pierwszym takim horyzontem, który trzeba brać pod uwagę to jest, tu bez obietnic 
może dzisiaj z mojej  strony, ale jest to Tokio w 2020. Na pewno to jest sporo 
pracy. Bardzo dużo do zrobienia ma również w zakresie dedykowania środków, 
poprowadzenia tej zdolnej młodzieży, dzisiaj we florecie to przede wszystkim 
Gdańsk i Wrocław, poprowadzenia tej gdańskiej młodzieży do tej kariery 
olimpijskiej i wyczynowej.  
Na koniec ta zmiana pokoleniowa też dotyczy wielu reprezentacji np. Niemiec czy 
Węgier. Oczywiście w tym roku, w zeszłym i poprzednim nie wygrali Pucharu 
Świata tego w Gdańsku, ale dalej jesteśmy jednym z ośmiu ważnych turniejów na 
całym świecie. Na ten moment pomimo, że sporo dziewczyn jest w okresie 
zawieszenia kariery to minimum 5 zawodniczek z kategorii młodzieżowej, z 
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juniorów z Gdańska w tej rywalizacji wystartuje tutaj. Przynajmniej teraz staramy 
się położyć akcent na to, ponieważ impreza będzie relacjonowana i na antenie 
ogólnopolskiej i staramy się położyć akcent, żeby maksymalnie dużo też sama 
marka Gdańska, bo te zagadnienia również staramy się monitorować. Telewizja 
jest zainteresowana i lokalna i TVP Sport, żeby tą imprezę pokazać, bo imprez 
rangi Pucharu Świata w stałym sporcie olimpijskim jest naprawdę niedużo.   
       

ZAPROSZENIE 

XIII edycja  DWÓR ARTUSA – Puchar Świata

3-5 lutego 2017

 
 

Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji 
Panie Ryszardzie nich pan jeszcze dwa słowa powie na temat kadry trenerskiej. 
Dobrze, że to dziś stanęło na Komisji, bo zrobiłem krok do przodu, żeby więcej 
ludzi wiedziało o tym, o czym pan mówi. To jest sport z wielkimi polskimi 
tradycjami. 
 
Pan Ryszard Sobczak – Prezes Sekcji Szermierczej Sietom AZS-AWFiS Gdańsk 
Jak pan cytował to czuję, że część takich uwag czy skarg dotyczy nie działalności 
nawet tej w klubie tylko w tej pracy trenerów z klasami sportowymi. Musiałbym 
wiedzieć o co chodzi. Mogę tylko powiedzieć, że w takiej wewnętrznej, takiej 
organicznej, warsztatowej pracy to wygląda tak, że co roku w okresie wrzesień – 
październik, bo ja w tym biorę udział, każdy członek sztabu, a na dzisiaj klasy 
sportowe i zajęcia z tą młodzieżą są po południu. Model pracy jest taki, że trener 
prowadzi klasę sportową i tak samo ćwiczy z nią po południu i wyjeżdża na zawody. 
Trener generalnie jeżeli się nic nie wydarzy prowadzi tą grupę od dziecka do 
dorosłego. Każdy trener omawia swoją grupę łącznie z klasami sportowymi. Bierze 
w tym udział też dyrekcja ZKPiG, gdzie szczegółowo analizuje od 17 roku w górę 
każdego zawodnika według czterech punktów: co osiągnął w zeszłym roku i czy 
zrobił plan lub nie zrobił i dlaczego, jakie ma plany wynikowe, warsztatowe na 
kolejny rok, jego sytuacja indywidualna i skupiamy się głównie na tym i jeszcze ile 
lekcji, częstotliwość, bo np. w liceum czy na studiach jest różna częstotliwość 
treningu i lekcji indywidualnych. Każdy zawodnik z tych, a od juniora to jest 
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czterdziestu paru, jest tak omówiony i z każdym jest omówiona klasa sportowa na 
podstawie informacji uzyskanych od dyrekcji. Czasami widać, że nie ma chemii 
pomiędzy trenerem a daną klasą i nie zawsze się udaje w krótkim czasie 
wyprostować te sprawy, ale to na pewno też leży na sercu dyrekcji tego ZKPiG 26 i 
myślę, że obecnie gdybym miał powiedzieć wydaje mi się, że nie ma żadnej 
trudnej sytuacji w klasie sportowej, że może te uwagi dotyczyły jakiś spraw, które 
kiedyś były. Teraz z pamięci mogę powiedzieć, bo brałem udział w tych 
spotkaniach, jaki trener jaką klasę prowadzi. Z każdym omawiałem w większym 
gronie. Nie wydaje mi się, żeby były … Oczywiście są sytuacje, uwagi takie, że 
trener jest za surowy. Ale to też jest cenna uwaga, dlatego że generalnie to już 
dyrektor nieżyjący Mielewczyk to wprowadził, że trzeba wyraźnie oddzielić, że 
klasy sportowe to trzeba prowadzić tak, żeby młodzież rozkochać jak najdłużej, 
żeby uprawiała i każdy jest potrzebny jako sparing partner, i żeby skończył cały 
kurs tej szermierki podstawówka, gimnazjum, i żeby trenerom się nie myliły te 
role, które pełnią po południu. Tam można coś ostrzej powiedzieć, itd., ale kiedy 
jestem nauczycielem to nauczycielem, a kiedy trenerem to trenerem i mogę 
akceptować co innego. Coś czuję, że może na tym polu. Wiem, że na pewno nie 
wszystko jest pięknie i na pewno jest nad czym pracować, że są błędy, problemy, 
czasem może konflikty, ale raczej staramy się nie … bo tego się nie da zasypać, bo 
jak będzie konflikt to nie będzie drużyny potem na Mistrzostwach Polski. Bo tak 
zawsze jest.   
 
Radny Mirosław Zdanowicz – Przewodniczący Komisji 
Panie Ryszardzie dziękujemy. Możemy do tego wrócić jeżeli będzie jakaś 
nadzwyczajna sytuacja. Dzisiaj czasowo jesteśmy ograniczeni. Zaczyna się druga 
Komisja, a reszta musi jechać na Galę Sportu. Także bardzo dziękujemy.  
 
Pan Ryszard Sobczak – Prezes Sekcji Szermierczej Sietom AZS-AWFiS Gdańsk 
Oby nie. Muszę zebrać te informacje pozytywne. Dziękuję, że mogłem zabrać głos.  

   
PUNKT  - 4 

 
Najstarsza siłownia w mieście Gdańsku (siłownia „Portowiec” mieszcząca 
się w dawnym Morskim Domu Kultury w Nowym Porcie). Możliwości 
wsparcia. 
 
Zmiana w porządku posiedzenia: w wyniku przeprowadzonego głosowania 
jednogłośnie 4 głosami „za” Komisji postanowiła przenieść ten temat na kolejne 
posiedzenie Komisji. 

 
PUNKT  - 5 

 
Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja.   
 
Korespondencja została przesłana mailowo członkom Komisji. 
 



15 
 

W związku z tym, że nie było spraw wniesionych oraz wolnych wniosków 
Przewodniczący podziękował wszystkim za uczestniczenie w obradach i na tym 
posiedzenie zakończono – godz. 16:55. 
 
 
 
 

Przewodniczący 

Komisji Sportu RMG 

 

Mirosław Zdanowicz 

 

 

 

 

 

 

Protokół sporządziła: 
Joanna Świeczkowska  


